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در دولت سیزدهم گاز رسانی به 1 و شهر 248 روستا 
و تعداد 539 مشترک صنعتی انجام گرفته است 

گروه شهرســتانها- ســهیلا مرادی: مدیر عامل شــرکت گاز استان 
کردستان،  عملکرد این شرکت در دولت سیزدهم را این گونه تشریح کرد : 
شرکت گاز استان کردستان در دولت سیزدهم با روند رو به رشد و تصاعدی 
نســبت به تحت پوشش قراردادن تمامی ســاکنین شهرها و روستاها اقدام 
کرده و موفق شده است 1 شهر ، 248 روستا و تعداد 539 مشترک صنعتی 

را به شبکه سراسری گاز طبیعی متصل نماید. 
احمــد فعله گری افزود: از زمان آغاز بهکار دولت ســیزدهم، بیش از 945 
میلیارد تومان سرمایهگذاری در حوزهها و بخشهای مختلف صنعت گاز در 

استان کردستان هزینه شده است. 
مدیر عامل شــرکت گاز استان کردســتان تصریح کرد: در دو سال گذشته 
، 1 هــزار و 550 کیلومتر شــبکه گذاری و تعــداد 23 هزار و 357 علمک 
برای شهرنشــینان ، ساکنان روســتاها و واحدهای تولیدی و صنعتی نصب 

شده است. 
فعله گری با بیان اینکه در دولت ســیزدهم بیش از 59 هزار مشترک جدید 
جذب شــده است ، عنوان کرد:  عملکرد شــرکت گاز استان کردستان در 
قســمت جذب مشترکین جدید 59 هزار و 477 مورد بوده است که موجب 
شده است تعداد 54 هزار و 766 خانوار تحت پوشش گاز طبیعی قرار گیرند. 
این مقام مسئول خاطرنشــان کرد : میزان شبکه گذاری در این استان 13 
هزار و  300  کیلومتر می باشد که بیشترین حجم این شبکه گذاری ها در 
روســتاهای استان اجراء شده است وتعداد مشترکین استان کردستان 627 
هزار مورد می باشد که پیش بینی می گردد تا پایان سال تعداد مشترکین 

گاز طبیعی در استان از مرز 630 هزار مورد عبور کند . 
فعله گری  طرح اصلاح و بهینه ســازی را جزء پروژه های اولویتدار شرکت 
گاز اســتان کردســتان ذکر کرد و افزود: اجرای این پروژه از تکالیف قانونی 
است که بهعهده شرکت ملی گاز قرار دارد و شرکت گاز استان کردستان در 
راستای اصلاح و بهینه سازی موتورخانه ها گام های بسیار مفیدی برداشته 
است و با بهینه سازی 584 مشترک دارای سیستم حرارت مرکزی و تعداد 
2 هــزار و 28 واحد موتور خانه و هزینــه کرد 108 میلیارد و 168 میلیون 
ریال نسبت به بهینه سازی 1 میلیون و 14 هزار متر مربع فضای گرمایشی 

اقدام نموده است.. 
مدیرعامل شــرکت گاز استان کردســتان در مورد ضریب نفوذ گاز طبیعی 
در جمعیت کل اســتان کردستان اظهار داشــت : در آغاز شروع به فعالیت 
دولت ســیزدهم ضریب نفوذ گاز طبیعی در جمعیت شهری 99     در صد 
و در جمعیت روستایی 94 درصد بود که با افتتاح پروژه های گازرسانی در 
دهه مبارک فجرسال جاری هم اکنون ضریب نفوذ گاز طبیعی در جمعیت 
شهری و روستایی 100 درصد می باشد و استان کردستان به عنوان استان  

کاملا سبز شناخته می شود. 
فعله گری در پایان ســخنان خود یکی از اهداف اســتراتژیک شــرکت گاز 
اســتان کردســتان را تامین انرژی پایدار برای صنایع ذکر کرد و گفت : با 
اهمیت دادن به تامین پایدار ســوخت برای واحدهــای تولیدی و صنعتی 
تعداد واحدهای صنعتی گازدار به بیش از 2703 مورد افزایش یافته است و 
حجم جایگزینی و ظرفیت سازی برای صنایع به 60 هزار و 673 متر مکعب 
در ســاعت افزایش یافته است بدون شــک در دنیای امروز تأثیرات متقابل  
صنعت گاز بر  مباحث رفاه اجتماعی و توسعه پایدار و همچنین امنیت ملی 

بر کسی پوشیده نیست.

ورود سرمایه گذاران جدید به حوزه گردشگری 
استان کرمان؛ به زودی

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار کرمان از حضور سرمایه گذارانی در 
حوزه گردشگری استان کرمان خبر داد و اظهار کرد: بسته های سرمایه گذاری 
در حوزه گردشــگری را به ســرمایه گذاران بخش خصوصی حوزه معدنی ارائه 
داده ایم که حدود 50 درصد ســرمایه گذاران برای ورود به این بخش استقبال 

کرده اند.
امیر حســن زاده در نشست تخصصی گردشگری اســتان کرمان در محل 
نمایشگاه بین المللی گردشگری اظهار کرد: این نمایشگاه ویترینی از گردشگری 
استان کرمان است و باید کارهای عملیاتی برای رونق گردشگری استان انجام 
شــود. وی با بیان این مطلب که نگاه به حوزه گردشگری باید اقتصادی باشد، 
افزود: باید بسته های گردشگری از مناطق مختلف استان را به گردشگران ارائه 
کنیم.معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار کرمان با اشاره به اقدامات صورت 
گرفته در گذشته در حوزه زیرساخت های گردشگری گفت: در یک سال اخیر، 

گردشگری استان متفاوت تر از گذشته شده است.
وی عدم شناخت مردم از جاذبه های گردشگری استان را علت مغفول ماندن 
ظرفیت های کرمان دانســت و بیان کرد: جاذبه های گردشــگری را به خوبی 

معرفی نکرده ایم. 
باید در گام نخســت جاذبه های گردشــگری را به مردم کرمان معرفی کرد 
و همچنین همایش ها و گردهمایی های بزرگ کشــوری را در اســتان کرمان 
میزبانی کنیم.  حسن زاده از حضور سرمایه گذارانی در حوزه گردشگری استان 
کرمان خبر داد و اظهار کرد: بســته های ســرمایه گذاری در حوزه گردشگری 
را به ســرمایه گذاران بخش خصوصی حوزه معدنی ارائه داده ایم که حدود 50 
درصد ســرمایه گذاران برای ورود به این بخش استقبال کرده اند.وی با اشاره به 
تنوع اقلیمی، تاریخی و فرهنگی اســتان کرمــان عنوان کرد: با توجه به اینکه 
کویر پتانسیل فوق العاده ای دارد لذا مطالعات رینگ کویر در حال انجام است.
معاون اســتاندار کرمان با بیان این مطلب که اول باید گردشــگران داخلی را 
جذب کنیم و ســپس به دنبال جذب گردشــگران خارجی برویم، عنوان کرد: 
هر کســی می تواند کمک کند و همه جاذبه های گردشگری استان را تبلیغ و 

زنجیره درست کنید.

پیش بینی آتش سوزی جنگل های مازندران 
به دلیل هوای گرم در بهمن ماه

مدیــرکل مدیریت بحران مازندران با بیان اینکه افزایش دما در مازندران تا 
پایان هفته در مازندران جریان دارد، گفت: افزایش پتانســیل آتش سوزی در 

جنگل ها و مراتع پیش بینی می شود.
حسینعلی محمدی در گفت وگو با ایسنا، با اعلام اینکه در پی هشدار جوی 
سطح زرد شماره 42 هواشناسی مازندران، تداوم جریانات گرم جنوبی از سوی 
هواشناسی استان پیش بینی شده است، اظهار کرد: از روز 24 بهمن ماه تا عصر 
پنج شنبه 26 بهمن 1402امسال شاهد افزایش دما، وزش بادگرم گاهی نسبتا 

شدید همراه با کاهش نسبی رطوبت مواجه هستیم.
وی منطقــه اثر این جو هوای گرم را دردامنه هــا و ارتفاعات، عنوان کرد و 

گفت: افزایش پتانسیل آتش سوزی در جنگل ها و مراتع پیش بینی می شود.
مدیرکال مدیریت بحران استان مازندران در توصیه ای به شهروندان، گفت: 
هموطنان و گردشگران لازم است بعد از روش کردن آتش در جنگل، اطمینان 

از خاموش کردن آن داشته و سایر تمهیدات پیشگیرانه لازم را به کار گیرند.

البرز در تعطیلات بهمن 
دومین استان پرتردد کشور بود

مدیرکل راهداری و حمل و نقــل جاده ای البرز، با بیان اینکه در تعطیلات 
اخیر یک میلیون و 582 هزار و 756 خودرو وارد استان شده  است، گفت: البرز 

از نظر تعداد خودروهای ورودی بعد از تهران استان دوم بود.
به گزارش ایسنا، علی زندی فر با اشاره به وضعیت تردد در محورهای استان 
در تعطیلات گذشــته، اظهار کرد: در بازه زمانی 18 تا 22 بهمن شــاهد ســه 
میلیــون و 107 هزار و 676 تردد بین اســتانی در محورهای مواصلاتی البرز 
بودیم. وی با بیان اینکه در مدت زمان مذکور یک میلیون و 582 هزار و 756 
خودرو وارد البرز شــده است، افزود: شاهد رشد 45.6 درصدی ورود خودرو به 

استان نسبت به مدت مشابه هفته گذشته هستیم.
مدیــرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای البرز همچنیــن از خروج یک 
میلیون و 524 هزار و 920 خودرو از استان خبر داد و خاطرنشان کرد: نسبت 

به مدت مشابه هفته گذشته 27.8 درصد افزایش در خروج از استان داریم.
زندی فر سرعت متوسطه وسایل نقلیه در این بازه زمانی را 69.8 کیلومتر بر 
ســاعت اعلام کرد و گفت: سهم وسایل نقلیه سنگین از آمار تردد در این بازه 
5.1 درصد بوده است. این مسئول در پایان پرترددترین محور مواصلاتی استان 
در این بازه زمانی را آزادراه کرج- تهران محدوده شهرک خاتم با متوسط تردد 

ساعتی شش هزار و 305 خودرو اعلام کرد.

کوتاهازاستانها

ایجاد فرایند ســیکل ترکیبــی در نیروگاه 
حرارتی شــازند و اجرای فیلتراسیون در این 
نیروگاه چندی پیش مجدداً از سوی نماینده 
مــردم اراک، کمیجان و خنــداب در مجلس 
مطرح شــد، حــال آنکه باید در نظر داشــت 
بنابر اعتقاد فعالان محیط زیستی ایجاد فرایند 
ســیکل ترکیبی در نیروگاه حرارتی شــازند 
نتیجه ای به جز افزایش آلایندگی ها در هوای 

شهرستان اراک ندارد.
به گزارش خبرنگار ایلنا، بنابر اظهار نظرهای 
فعالان محیط زیست، اجرای سیکل ترکیبی نه 
تنها توجیه و پیوست های محیط زیستی ندارد، 
بلکه به افزایش آلایندگی ها نیز دامن می زند. 
فعالان محیط زیستی عنوان می کنند سوزاندن 
گاز توسط نیروگاه اکسیدهای نیتروژن را ایجاد 
خواهد کرد که می تواند با آســیب رساندن به 
اکوسیســتم های مختلف، روی انسان ها تأثیر 
بگذارد و به حیوانات و گیاهان آسیب برساند.

روز 28 دی ماه سال جاری بود که یکی از 
خبرگزاری ها استان مرکزی خبری را بر روی 
خروجی خود قرار داد مبنی بر اینکه نماینده 
مردم اراک، کمیجان و خنداب در مجلس در 
گفت وگــو با این خبرگزاری گفته اســت که: 
»راهکار اساســی حل مشــکل مازوت سوزی 
نیروگاه شازند اجرای طرح سیکل ترکیبی در 
بلندمدت و فیلتراســیون است که در دستور 

کار ویژه قرار دارد.«
علی اکبر کریمی در این گفت وگو با اشــاره 
به پیگیری  طرح اجرای نیروگاه سیکل ترکیبی 
در محل نیروگاه شازند از طریق وزارت نیرو و 
جایگزین شــدن آن با نیروگاه موجود، افزوده 
اســت که: »در این صورت نیروگاه ســیکل 
ترکیبی شازند در هیچ شرایطی امکان استفاده 
از مازوت را نخواهد داشت و در مقابل راندمان 
تولیــد برق نیز به مراتب افزایش می یابد و در 
واقع با مصرف ســوخت کمتر، برق بیشتری 

تولید می شود.«
وی ادامــه داده اســت کــه: »در صورت 
جایگزین شــدن نیــروگاه ســیکل ترکیبی 
به جــای نیــروگاه حرارتی موجود، مشــکل 
آلایندگی این مجتمع ناشی از سوخت مازوت 
به طور کامل رفع می شــود. بــا پی گیری های 
انجام شــده در وزارت نیرو، مقرر شد موضوع 
اجــرای فیلتراســیون در این نیــروگاه نیز با 
جدیــت دنبال شــود و در مجمــوع هدف از 
تلاش های موجود این اســت که تولید برق با 

آلایندگی همراه نباشد.«
نماینــده مــردم اراک، کمیجان و خنداب 
در مجلس شورای اســلامی با اشاره به تداوم 
مطالبه مردمی شــهروندان اراک نســبت به 
قطع اســتفاده از ســوخت مازوت در نیروگاه 

شــازند و رفع مشــکل آلودگی هوای اراک و 
مناطق اطراف آن، اظهار داشــته اســت که: 
»در پی انجام مکاتبــه بنده با رییس جمهور 
درخصوص معضل آلودگی هوا، مراتب از سوی 
دفتر ریاســت جمهوری به وزرای نیرو و نفت 
و رییس سازمان حفاظت محیط زیست ابلاغ 

شد.«
مدیرعامــل مؤسســه محیط زیســتی بوم 
فناوران مرکزی در این رابطه با ابراز ناخرسندی 
از اظهارات علی اکبر کریمی به عنوان نماینده 
مردم اراک، کمیجان و خنــداب در مجلس، 
گفت: در شــرایطی که تعداد قابل توجهی از 
افراد در حال غرق شــدن هستند و بعضی هم 
قبلًا غرق شده اند، فردی با ادعای نجات غریق 
بودن، به غریق ها که در حال دست و پا زدن، 
ناله می کنند و فریاد می کشــند، می گوید، راه 
نجات شــما ســاختن مجدد یک قایق نجات 

سوراخ قدیمی و به آب انداختن آن است.
حمیدرضا مهاجرانی در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنــا، افــزود: اینکه از حدود 2 ســال پیش 
تاکنون، فیلتراســیون نیروگاه حرارتی شازند 
و ســاخت نیروگاه ســیکل ترکیبی را راه حل 
پایان مازوت  ســوزی بدانیــم، نتیجه آن جز 
اینکه تعداد بیشــتری از مردم استان مرکزی 
و شهر اراک قربانی آلاینده  هایی شده  و بشوند 
که می توانست منتشر نشود، چه بوده است؟! 
بنابراین باید در نظر داشــت که فیلتراسیون 
و ســیکل ترکیبی راه حل پایان مازوت سوزی 

نیست. برای جمعیتی میلیونی که در معرض 
خطر ناشــی از مازوت  سوزی نیروگاه حرارتی 
شــازند هستند، مقیاس های زمانی قابل قبول 
برای رفع این خطر در حد ثانیه، دقیقه، ساعت 
و روز است و در این مقیاس های زمانی، ماه ها 

و سال ها... معنایی ندارد.
وی ادامه داد: آقای نماینده مجلس شورای 
اســلامی که فیلتراســیون را راه حل مناسبی 
برای این معضل اورژانسی می دانید، بفرمایید 
از زمان مطرح شدن یا تصویب آن در کارگروه 
استانی مربوطه، چند سال می گذرد و عملیات 
مربوط به این موضوع چند درصد بیشــتر از 
صفر پیشــرفت داشته اســت؟! اصولاً از نگاه 
دســت اندرکاران و کارشناسان، شرایط فنی و 
مالی انجام چنین فیلتراســیونی مهیا است یا 

خیر؟
مدیرعامــل مؤسســه محیط زیســتی بوم 
فنــاوران مرکــزی اظهار داشــت: بدتر از آن 
پیشــنهاد راه  اندازی واحد سیکل ترکیبی در 
بلندمدت است. البته که سوخت هایی همانند 
گاز و گازوئیل در مقایسه با مازوت، آلایندگی 
بــه مراتــب کمتری دارنــد. امــا همان گونه 
کــه پیش از ایــن در گزارشــی تحت عنوان 
»طرح توســعه نیروگاه شازند با سیاست های 
صنعت برق کشــور مغایرت دارد / اشــتباهی 
که به ســلامت نیم میلیون شــهروند لطمه 
زد« در همین رســانه منتشر شــد، ابعاد تلخ 
آلایندگی و پیامدهای محیط زیســتی سیکل 

ترکیبی به طــور مفصل توضیح داده شــده 
اســت، آلاینده های حاصل از این سوخت های 
فسیلی همانند NOX )اکسیدهای نیتروژن( 
پیامدهای اسفناکی همانند بیماری های قلبی 
و تنفســی را در پی دارند. مهاجرانی تصریح 
کــرد: پس چرا تصــور می کنید کــه احداث 
سیکل ترکیبی هیچگونه تبعات آلایندگی در 
پی ندارد؟! آیا خود شــما مسئولیت خطرات 
احتمالی ناشــی از تولید اکسیدهای نیتروژن 
بــر اثر فعالیت ســیکل ترکیبــی را به عهده 
می گیرید؟ این اصرار شــما و مکاتبه ای که از 
حدود 2 سال پیش پیگیر آن هستید، حتی با 
سیاست های اعلامی و استراتژیک وزارت نیرو 

نیز همخوانی ندارد.
وی بیــان داشــت: تأکید ایــن وزارتخانه 
راه اندازی و توســعه نیروگاه های مولد انرژی 
پاک همانند نیروگاه های بادی و خورشــیدی 
اســت. چرا در نامه خودتان بر تســریع اخذ 
مجوزها پیش از تکمیل ارزیابی زیست محیطی 
پیــش از احداث اصرار داشــته اید؟ نتیجه آن 
اینکه تاکنون این پــروژه 3 دفعه در کارگروه 
ارزیابی مربوطه رد شده است. آن هم حداقل 
به دلیــل جانمایی غلــط و مشــابه خیانت 
محیط زیســتی گذشته در مورد نیروگاه فعلی 
بوده است. متأسفانه شــما همچنان اصرار بر 
اجرای چنین طــرح فاجعه بار و مضر در حق 

محیط زیست و مردم استان مرکزی هستید.
مدیرعامــل مؤسســه محیط زیســتی بوم 

فناوران مرکزی تأکید کرد: این در حالی است 
که مســئولین ذی ربط اســتان به این نتیجه 
رســیده اند که در بلند مدت نیروگاه حرارتی 
شــازند که از ابتدا جانمایــی خطرناکی برای 
ســلامت مردم و محیط زیست داشته، یا باید 
تماماً تعطیل شود و یا به مکان مناسبی منتقل 
گردد. نه اینکه شــما بخواهید مشــعل های 
آلاینده جدیدی را همچنان روشن نگه دارید. 
راه حل اورژانسی برای این معضل ملی در واقع 
چیســت؟! مهاجرانی ابراز داشت: آیا نمی توان 
در کشــوری که ســومین تولید کننده بزرگ 
گاز در جهان اســت، مدیریت تولید، توزیع و 
مصرف گاز را به گونه ای انجام داد که سهمیه 
گاز نیروگاه حرارتی شازند که در گذشته هم 
وعده هایی در ارتباط با آن داده شده بود تامین 
شود؟! آیا به نظر شما تأمین گاز سیکل ترکیبی 
که هنوز ساخته نشده راحت تر و امکان پذیرتر 
اســت یا همین نیروگاه موجــود که در حال 
فعالیت است؟! وی اضافه کرد: این است معنی 
رعایت زمان طلایی )Golden Time( برای 
نجات مردم اراک و اســتان مرکزی از چنگال 
بیماری های ناشــی از آلاینده ها؟! لازم است، 
یک عزم نه تنها اســتانی، بلکــه ملی به ویژه 
در سطح مسئولین کشوری برای تأمین فوری 
ســهمیه گاز نیــروگاه در کوتاه مدت و اصلاح 
جانمایی و همچنین فرایند تولید جهت تأمین 
برق پاک در میان مدت و بلندمدت به شــیوه 

کامل شکل بگیرد.

مدیر شــیلات و امور آبزیان ســازمان جهاد کشاورزی 
اســتان همدان از صادرات هزار تنــی ماهی قزل آلا از این 
استان خبرداد و گفت: یک هزار تن ماهی قزل آلا به صورت 
بســته بندی و فیله از استان به روســیه صادر شده است 
ضمن اینکه صادرات ماهیان زینتی به شکل غیرمستقیم از 

استان انجام می شود.
به گزارش ایلنا از همــدان، احمد بختیاری اظهار کرد: 
پیش بینی تولید ماهی خوراکی تا پایان ســال 7 هزار تن، 
ماهــی زینتی و زالو طبی 5 هزار و 250 هزار قطعه و بچه 

ماهی 21 میلیون قطعه است.
وی از ارائه ســه هزار نفر روز آموزش در راستای ترویج 
مصرف ماهی خبر داد و تصریح کرد: اعتباری معادل 500 
میلیون تومان در راستای آموزش و ترویج پرورش و مصرف 

ماهی در استان در نظر گرفته شده است.
بختیاری با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه ترویج 
فرهنگ مصرف ماهی در استان، خاطرنشان کرد: به منظور 
افزایش ســرانه مصرف و ترویج فرهنگ مصرف 120 دوره 
آموزش تئوری و عملی طبخ آبزیان به تعداد ســه هزار نفر 

روز برگزار شده است.
وی با بیان اینکه این میزان آموزش در هر 10 شهرستان 
استان برگزار شده است، افزود: هشت جشنواره طبخ آبزیان 
در شهرستان هایی چون نهاوند، همدان، درگزین، اسدآباد، 
فامنین، کبودراهنگ و تویســرکان برگزار شده و تا پایان 
سال سه جشــنواره دیگر در شهرستان های ملایر، رزن و 

بهار برگزار خواهد شد.
مدیر شــیلات و امور آبزیان ســازمان جهاد کشاورزی 
اســتان همدان یادآور شــد: در جشــنواره طبخ غذاهای 
دریایــی بیــش از 50 نوع غذای دریایی طبخ می شــود و 
هر جشــنواره با حضور بیش از 300 نفر شرکت کننده و 

مسئولان برگزار می شود.
وی در ادامه با تاکید بــر اینکه در حوزه آموزش آبزی 
پروران نیز دوره آموزشی برگزار شده است، گفت: 750 نفر 
روز آموزش برای آبزی پروران در قالب 30 دوره آموزشــی 

مقدماتی و تخصصی برگزار شده است.
بختیاری با اشاره به اینکه دو همایش در راستای مقابله 
با کم آبی، بهره وری آب و افزایش تولید در واحد ســطح با 

استفاده از تکنولوژی نانو اکســیژن و توربین عمود محور 
تولید برق نیز برگزار شده است، تصریح کرد: علاقمندان و 
پرورش دهندگان ماهی می توانند از همایش ها و دوره های 

آموزشی بهره مند شــوند. وی یادآور شد: اعتباری معادل 
500 میلیون تومان در راســتای آموزش و ترویج پرورش 
آبزیان و مصرف ماهی در استان در نظر گرفته شده است.

مدیر شیلات و امور آبزیان سازمان جهاد کشاورزی استان همدان خبر داد

صادرات 1۰۰۰ تنی ماهی قزل آلا از همدان به روسیه

نبود امکانات تئاتر در استان قزوین آغاز یک درگیری بی نتیجه است

به تاریخ پیوستن سالن های تئاتر قزوین

پیگیری اجرای طرح سیکل ترکیبی به عنوان جایگزین نیروگاه شازند

فیلتراسیون و سیکل ترکیبی، راه حل پایان مازوت سوزی نیست

رئیس انجمن هنرهای نمایشــی استان قزوین با اشاره 
به نبود امکانات مناســب برای اجرا در شــهرهای اطراف 
گفت: به دلیل نبود امکانات، هنرمندان هنرهای نمایشــی 
آن مناطق مایل هستند آثار خود را در شهر قزوین و تنها 
سالن آن یعنی علامه رفیعی به روی صحنه ببرند و همین 

آغاز یک درگیری بی نتیجه است.
به گزارش خبرنگار ایلنا در قزوین، نظریه خاستگاه تئاتر 
بر آن اســت که تئاتر از دل اسطوره و آیین درآمده است، 
از هنگامی که برای اجرای آیین ها متنی تهیه شــده آنچه 
امروز تئاتر می نامیم، زاده شد. تئاتر آموزش می دهد، ارشاد 
می کند، سرگرم می کند و نیز در راه کشف جهان و انسان 
و الهام بخشــیدن به تماشاگران گام برمی دارد و همواره با 

انسان بوده است. 
فرهنگ های مختلف با تئاتر رفتار گوناگونی داشــته اند. 
گاه به داشتن آن افتخار می کردند، گاه تئاتر را عامل فساد 

جامعه دانسته و طردش می کردند.
تئاتر در اســتان قزوین از جایگاه خوبی برخوردار بوده، 
برای بررسی جایگاه استان در این حوزه و وضعیت کنونی 

قزوین به ســراغ کیوان حبیبی )رئیــس انجمن هنرهای 
نمایشــی اســتان قزوین( رفته و بــا او در این باره گفتگو 

کردیم.
حبیبی درباره جایگاه تئاتــر در قزوین گفت: دهه 60 
شهر قزوین به واسطه داشتن پشتوانه قوی در تئاتر قبل از 

انقلاب دارای 5 سالن تئاتر بود.
رئیس انجمن هنرهای نمایشی استان قزوین ادامه داد: 
سالن تئاتر هلال احمر و 4 ســالن دیگر که در 4 مدرسه 
به نام های پاســداران، محمد قزوینــی، رفیع و رهنما قرار 
داشت، سالن های قزوین بودند؛ اما به غیر از سالن مدرسه 
رهنما که بعد از انقلاب به مجاهدین اســلام تغییر نام داد 

سالن های دیگر تخریب شدند و به تاریخ پیوستند.
وی عنوان کرد: سالن تئاتر هلال احمر یا شیر خورشید 
که در خیابان هلال احمر و کنار موزه فعلی شــهر قزوین 
توســط روس ها در جنگ جهانی دوم ساخته شده بود، در 
اوایل دهه 80 خورشیدی و توسط سازمان میراث فرهنگی 

وقت شهر قزوین تخریب شد.
بــه گفته ایــن هنرمند قزوینی جالب اینجا اســت که 

هیچکس تا به امروز پیگیری دقیقی از این اتفاق ناهمگون 
نداشــته و چرایی آن هنوز هم بی جواب اســت؛ همچنین 
ســالن تئاتر مدارس پاســداران و محمــد قزوینی هم به 

سرنوشت سالن هلال احمر دچار شدند.
وی ادامــه داد: قصد ندارم علت و چرایی این جریان را 
پیگیری کنم و مقصران را شناســایی و معرفی کنم، اما 3 
دهه از آن ســال ها گذشــته، جمعیت قزوین 2 برابر شده 
و آنچه برای تئاتر شــهر باقی مانده تنها تماشاخانه علامه 

رفیعی است که آن هم در اختیار خانواده تئاتری نیست.
حبیبــی عنوان کــرد: در دهه 60 هنوز زیباشــهر به 
گســتردگی امروز نبود، شهر مهرگان وجود عینی نداشت، 
الونــد هم با وجود اینکه شــهری ریشــه دار بود این همه 
علاقمند به تئاتــر را در درون خود نمی دید، حال ببینیم 
که در این روزگار چه بر ســر هنر تئاتــر آمده و از لحاظ 
پرورش نیروی انسانی و گسترش سخت افزار تئاتری در چه 

وضعیتی قرار داریم.
وجود پلاتو در شهرها و شهرستان های قزوین 

ضرورت دارد
وی با اشــاره به نبود امکانات مناســب بــرای اجرا در 
شــهرهای اطراف و نزدیک با مرکز اســتان گفت: به دلیل 
نبود امکانــات، هنرمندان هنرهای نمایشــی آن مناطق 
مایل هســتند آثار خود را در شهر قزوین و تنها سالن آن 
یعنی علامه رفیعی به روی صحنه ببرند و همین آغاز یک 

درگیری بی نتیجه است.
رئیس انجمن هنرهای نمایشــی اســتان قزوین اظهار 
کرد: شــهر قزوین با همین تنها تماشاخانه تئاتر نمی تواند 
پاســخگوی اهالی خود باشد و ازدحام تئاتری ها برای اجرا 
تنها در یک تماشاخانه آغاز سوء تفاهمات مختلف است و 
در این بین انجمن هنرهای نمایشی استان مورد کم لطفی 
افرادی قرار می  گیرد که کاستی های خود را بیرون از خود 

جست وجو می کنند.
وی تصریــح کرد: مانند روز روشــن اســت که تمامی 

شــهرهای اطراف قزوین به یک پلاتــوی تخصصی برای 
اجــرای تئاتر نیــاز مبرم و حیاتی دارنــد، دقت کنیم اگر 
شــهرهایی چون آبیک، تاکستان، الوند، زیباشهر، مهرگان 
و حتی آوج دارای پلاتوهای مناســب و شایسته با امکانات 
عالی باشــند علاقمندان هنر نمایش ساکن در این شهرها 
می توانند آثار خود را در آنجا به روی صحنه برده و جور این 
سوءتفاهمات از روی دوش تئاتر قزوین و انجمن هنرهای 
نمایش استان برداشــته خواهد شد. به گفته این مسئول 
هنری اســتان، اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان 
قزوین در 40 ســال گذشته از ساخت یک پلاتوی کوچک 
نیز عاجز بوده است، یا مدیران سابق به این مقوله آشنایی 
نداشــتند که حتماً ندارند و یــا از روی عمد با همان نگاه 

که تئاتر عامل بی نظمی است به این جریان دست زده اند.
نبود فضای مناسب برای اجرای آثار هنری

وی با اشــاره به ضرورت وجود مدیران تخصصی عنوان 
کرد: یکــی از مقولات مهم حوزه فرهنــگ و هنر افرادی 
هســتند که از دیگر رشــته ها برای مدیریــت به صندلی 
مدیرکلــی این حوزه تکیه زده اند و توان جذب منابع مالی 
برای آنچه تحول عظیم در عرصه هنر شــهر است را درک 

نمی کنند. 
حبیبی ادامه داد: دهه 80 خورشــیدی و آغاز دهه 90 
که وضعیت مالــی حوزه فرهنگ و هنر شــرایط ایده آل 
داشــت مدیران وقت آن دوران اقدامــی را برای تحول در 
زمینه فرهنگ و هنر انجــام ندادند و گویا به آینده نگری 
اعتقادی نداشتند، فقط آمدند مدیر بودند و چند جشنواره 
را دبیری کردند و بعد هم به حوزه خود برگشــتند بدون 

آنکه هیچ مطالبه ای را هم پاسخگو باشند.
وی بیان کرد: آنچه امروز باقی مانده چند برابر شــدن 
علاقمندان به حوزه فرهنگ هنر و نبود فضای مناسب برای 
رشد اســتعدادها در این بستر است، اما با همه دست های 
خالی فضاهایی برای اجرای مناسب وجود دارند که می توان 

علاقمندان را از این نظر بی نیاز کرد.


